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Dagsorden Referat 

1. Velkomst ved Nina Aksig 
Nørland (Enhedschef i 
Landbrugsstøtte og 
Geodata i SGAV) 

Udviklingen af økologien har været båret af god og tæt dialog, det skal 
vi fortsætte med at have. SGAV ønsker derfor en bred dialog i dette 
forum, hvorfor der er inviteret bredt til mødet.  

2. Præsentation af 
medarbejdere 

Under dette punkt præsenterede de enkelte medarbejdere fra SGAV 
og FVST sig selv.  
 
ØkologiForum bliver sekretariatsbetjent i SGAVs enhed 
Landbrugsstøtte og Geodata, hvor Nina Aksig Nørland er enhedschef 
og derved formand for dette forum. 

3. Præsentation af 
deltagere 

Ved dette punkt præsenterede deltagerne sig selv og deres 
motivation for at deltage i ØkologiForum. 
 

4. Regeringens strategi for 
økologi 

Se økologistatistikken 
 https://lbst.dk/bedrift/oekologi/baggrund-og-fakta-om-oekologi-
/oekologistatistik 
 og Strategi for Økologi 
https://fvm.dk/Media/638524911509365681/Strategi_for_oekologi%
202023.pdf 
 
Etableringen af ØkologiForum udspringer af ét af initiativerne i 
Strategi for Økologi. 

5. Gennemgang af 
kommissorium og 
umiddelbare forslag til 
faglige problemstillinger 

Ved mødet blev indhold i udkastet til kommissorium diskuteret. Det 
blev aftalt, at SGAV på baggrund af forslag sender udkast til 
kommissorium i høring i deltagerkredsen hurtigst muligt.  
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Det blev præciseret, at ØkologiForum ikke har politisk ophæng som 
det tidligere Økologiske Fødevareråd samt, at der ikke drøftes 
detaljerede kontrolemner, som sker separat i hhv. Kontaktludvalget 
for Økologi (SGAV) og i FVST`s Dialoggruppe for økologiske fødevarer.  
ØkologiForum skal samle økologierhvervet om en fælles indsats for at 
udvikle økologien i Danmark og arbejde mod fordoblingsmålet i 2030 
 

6. Nyt fra styrelserne Der arbejdes med at udrede, om arealer med pesticidforbud 
(drikkevandsbeskyttelses områder mv.,) skal kunne få Økologisk 
arealstøtte. ICROFS har vurderet, at der ud fra en samfundsøkonomisk 
betragtning godt kan gives tilskud. Hvis det politisk besluttes, vil det 
kræve en ændring af CAP-planen, og det er usikkert, hvordan 
Kommissionen vil forholde sig hertil.  
 
Der har været lav tilgang af nye arealer under omlægning til Økologisk 
Arealstøtte i 2024 - kun ca. 6.000 ekstra ha. Der er 150.000 ha under 
Økologisk Arealtilskud i Landdistriktsprogrammet, hvis tilsagn er 
udløbet 31. august 2024. Det bliver meget spændende at se, hvor 
mange af disse, der i Fællesskemaet 2025 vælger at fortsætte som 
økologiske. I løbet af 2025 skal der arbejdes med at afklare samspillet 
ml. Økologisk Arealstøtte og den nye kvælstofregulering, der træder i 
kraft fra 2027. 
 
SGAV arbejder løbende på at gøre det lettere at være økolog, det 
være sig bl.a. via kontrollen, økologiskema, vejledningerne, 
organicXseeds (OXS) og landbrugsseminar. 
 
Fødevarestyrelsen har for nyligt været i Japan på økologiseminar, som 
var støttet af FØL-midler. Der er ved at blive lagt sidste hånd på en 
udvidet ækvivalensaftale mellem EU og Japan, der muliggør eksport af 
økologiske animalske produkter. Aftalen forventes at være klar i 
foråret 2025. 
 
Der er Organic Summit 18.-19. august, hvor FVST gerne vil bakke op 
om Organic Summits ønske om at brug spisemærket ved 
arrangementet.  
 
Der arbejdes løbende på EU-arbejde. Lige nu er der fokus på 
positivlister 2021/1165 om pesticider, gødning og 
fodertilsætningsstoffer, fødevaretilsætningstoffer m.v.. 
Kommissionens ekspertgruppe EGTOP har kigget på begrebet factory 
farming. SGAV har sendt deres rapport i høring og forventer at skulle 
arbejde med det. I 2025 kommer der forslag til regler om hold af 
insekter, regler om rengøring og desinfektionsmidler samt noget om 
innovative stalde til grise.  
 

 
 
 


